
Manifest per a la defensa de l’educació pública, equitativa i de qualitat

1. INTRODUCCIÓ
L’assemblea del professorat de l’Institut Pere Barnils volem fer arribar a les famílies de la
nostra comunitat educativa els principals motius que ens han portat a fer vaga aquests dies,
per tal de contrarestar la visió errònia i tendenciosa de la nostra professió que el
Departament d’Educació ha fet arribar als mitjans de comunicació.
Així mateix, volem aprofitar l’escrit per recordar que estem profundament preocupats/des
per la qualitat de l’ensenyament en els nostres dies, que afecta directament a la nostra
tasca i a l’atenció que reben els vostres fills i filles, i que el nostre compromís perquè la
situació millori segueix sent la nostra prioritat malgrat haver de fer vaga.
A continuació us enumerem els principals motius de vaga amb la seva breu explicació:

2. MOTIUS PRINCIPALS DE VAGA
- La complexitat de la nostra tasca, que s’ha incrementat els darrers

anys i també amb l’aparició de la Covid. Això no ha comportat ni més
hores, ni més recursos econòmics o personals per portar-la a terme. Això incideix
directament en el tipus de classes que podem preparar i també recau en una
reducció radical del temps que destinem als vostres fills/es. Penseu que molta de la
tasca docent no es fa només a l’aula, sinó també i sobretot, fora d’aquesta. Fem
vaga perquè demanem de forma immediata aquests recursos.

- La manca de recursos, que és endèmica. Reclamem un increment dels
recursos destinats a educació, ja que actualment se situen al voltant del 3%, de
manera que som el 5è país per baix de la UE en recursos destinats al nostre àmbit.
Cal recordar que la LEC (Llei d’Educació de Catalunya) ja estipula que s’ha de
destinar el 6% del PIB català a educació. Fem vaga perquè reclamem un
increment real de dotació respecte el PIB.

- La manca d’una llei d’educació transversal i a anys vista. Demanem
una llei d’educació políticament coherent, consensuada i assessorada també pel
professorat, que no estigui subjecta a interessos particulars dels polítics o dels seus
think tanks (generadors d’idees privats). Això ens ha portat a canvis constants de
lleis, models pedagògics i avaluacions. De fet, a cada conseller que tenim canvia la
normativa i la forma de treballar sense demanar al professorat el seu parer. Aquest
fet ha empobrit l’educació, l’ha posat a mercè de criteris subjectius i, sobretot,
arbitraris i al servei de les empreses privades.

- La nova llei. Ara hi ha un nou esborrany de llei que es vol aplicar de forma
immediata, sense tenir en compte les diferents especialitats (llengües,
matemàtiques, científics, artístics, socials), sense recursos i sense temps per
preparar-ho. I el que és més greu: converteix, encara més, l’ESO i el Batxillerat en
uns ensenyaments primaris i precaris. Per exemple, s'elimina la filosofia a 4t d'ESO i
s´imposa la religió catòlica a tota l'ESO.

- El model d’avaluació. També canvia el model d’avaluació, que impedeix de
suspendre i ens obliga a posar nomenclatures com En procés d’assoliment, un ítem
que a la pràctica ni és realista ni vol dir res. En aquest sentit, una part del professorat
del centre ha fet servir aquest ítem a les notes dels vostres fills i filles com a



protesta. Si alguna família vol més comentaris, els tutors/es estem a la vostra
disposició. Fem vaga perquè volem una llei d’educació real i que ens
permeti treballar a anys vista.
Us recordem que ja fa uns anys vam canviar les notes numèriques per les
denominacions genèriques NA, AS, AN, AE. També volem recordar el nostre
descontentament en aquest punt: en resulten unes qualificacions vagues i
subjectives.

- La sentència contra la immersió lingüística. Com sabeu, ens obliga a
impartir en castellà un 25% de les classes. Aquesta decisió xoca totalment amb la
nostra realitat en el dia a dia, en què veiem que el català està en clar retrocés. Fem
vaga perquè sentim que el Departament no defensa la nostra
llengua com a vehicular en l’educació.

- La manca de regulació del personal docent. Durant anys el Departament
ha deixat en mans de les direccions la gestió d'una part del personal. La manca
d’oposicions i la precarietat laboral del personal interí que no sap, sovint, fins a 1 de
setembre, on li tocarà treballar, afecta l’alumnat, perquè als centres necessitem
treballar amb companys i companyes abans de començar el curs, saber qui són i
acompanyar-los perquè puguin saber qui són els seus alumnes i com és el nostre
centre. Fem vaga pels nostres drets laborals.

- Les ràtios d’aula. Són el nombre d’alumnat/aula que hi ha als nostres centres.
Aquestes ràtios són massa altes tenint en compte que no es tracta només de poder
fer classe, sinó d’atendre cada persona d’acord amb les seves necessitats
educatives, psicològiques i afectivopersonals.

- Calendaris i conciliació familiar. Com sabeu, el Departament va comunicar
via mitjans de comunicació que el calendari escolar canviava. Ho vam saber al
mateix temps que vosaltres: això implica haver de reformular com treballarem l’any
següent, anticipar les planificacions i programacions, i haver-ho de fer integrant un
nou model de llei que ens obliga a canviar moltes de les nostres dinàmiques de dia a
dia. Com podeu comprendre, aquest conjunt de canvis ens afecten i afecten a la
qualitat de l’educació dels vostres fills. No es pot començar el curs abans sense els
recursos necessaris i sense haver pogut consensuar-ho amb el Departament. D’altra
banda, ens molesta que es deixi en mans de l’Educació la conciliació familiar i
laboral: aquest és un tema de profund debat social i polític, que no pot dependre
d’un dia per l’altre dels horaris i calendaris que formen part de la nostra professió.
Així mateix, trobareu a diverses fonts que aquests canvis de calendari del
Departament poden estar motivats per interessos ocults que aquest té amb
empreses de lleure i de menjador. Us demanem que reflexioneu a fons sobre les
orientacions del Departament en relació a la jornada partida, als menjadors escolars
i a les extraescolars amb cost. Nosaltres hi estem en contra. Fem vaga perquè
no volem que carreguin en nosaltres la conciliació familiar, ni que
la deleguin a empreses privades a un cost que no tota la societat
pot o vol assumir.

Centelles, 14 de març de 2022
Signat,
Assemblea de professorat de l'Institut Pere Barnils


